
Revista Dun rea de Jos - nr.162

Trofeul Festivalului  “Ceata lui Pi igoi”, 2015:
Jurc# Amelia-Nicoleta (Consta a)

Juriu festivalului:Rumiana Nacheva, Horia
Moculescu, Andrei Kerestely

Organizat de Centrul Cultural Dun#rea de Jos, Uniunea Autorilor &i Realizatorilor de Film din România,
Consiliul Jude ului Gala i, Prim#ria Municipiului Gala i, Centrul Na ional al Cinematografiei, Universitatea
Hyperion, fesivalul „Modern Movie”, edi ia a VI-a, a adus în fa a publicului g#l# ean filme de succes precum:
Cel ales, regia Cristian Comeag#, Cuibul de cuci (scurtmetraj), regia C#t#lin Apostol, The Grand Budapest
Hotel, regia Wes Anderson, În familie (scurtmetraj), regia Andrei Cotarcea, Pinguinii din Madagascar, regia
Simon J. Smith &i Eric Barnell, În c#utarea lui Dumnezeu (scurtmetraj), regia Sebastian Chelu, Gone Girl,
regia David Fincher, Kandy - ciocolat# de lux cu gust de femeie (scurtmetraj), regia Mariana Pachis, Doar
cu buletinul la Paris, regia (erban Marinescu.
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La edi ia de anul acesta, a XI-a, desf#&urat# la scena montat# pe esplanada Casei de Cultur# a Sindicatelor, au
participat 13 forma ii din 4  #ri, Fanfara Muzica Apelor - Constan a, Fanfara Municipalit# ii Edirne (Turcia), Fanfara
din Chetri& a fra ilor Lucan - Ia&i, Fanfara Transilvania - Alba Iulia, Fanfara din (old#ne&ti (Republica Moldova),
Fanfara Valahia - Giurgiu, Fanfara Localit# ii Reci - Covasna, Fanfara din Slobozia Mare (Republica Moldova), Fanfara
Municipiului Sighi&oara, Fanfara Caza&u - Br#ila, Cvartetul Clarinarmonia (Italia) &i Fanfara Valurile Dun rii a
Centrului Cultural Dun rea de Jos (organizatorul acestui festival). Ca în fiecare an, am avut ca invita  i (coala de
Dans Fantezia - Gala i &i Grupurile de majorete Genys Models - Gala i &i Step Up - Giurgiu, balerinii Irina
Georgiana Nedelcu &i Bogdan Adrian Pârvu (Teatrul Muzical Nae Leonard), soli&tii vocali ai Teatrului Muzical,
soprana Adelina Diaconu &i tenorul Florin Adrian M#rginean.
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Valentin Alexandru: De unde a început
,,nebunia” de a face „CUIBUL DE CUCI”, s  mergi
acolo, s  interac#ionezi cu acei oameni la modul
la care ai f cut-o tu? Spun asta pentru c  se simte
d ruirea cu care ai f cut acel film… asta transmite
filmul t u... dincolo de drama
personajului principal…

C#t#lin Apostol: Oufff, ai
pus degetul pe ran#. Când eram
copil, aveam vreo 10 ani sau în
jur de, printr-o anume
î m p r e j u r a r e ,
într-o vacan  # am stat o
s#pt#mân# la  ar#, la ni&te
cuno&tin e de-ale familiei mele,
chiar în acea comuna, în
C#line&ti, acolo unde este &i
acest, nu &tiu cum s# îi spun, azil,
spital, ospiciu… Familia la care
am locuit avea 2 b#ie i apropia i
vârstei mele, unul dintre ei era
ceva mai mare decât mine cu
vreo 3 ani &i era un pic cam
golan.

Ne-am tot plimbat, ne-am tot
jucat &i la un moment dat am
ajuns într-un parc mare, imens
&i foarte frumos de altfel, care
era chiar gr#dina în care se
plimbau oamenii care erau
interna i în acel loc.
D#- i seama c# nu aveam de
unde s# &tiu unde sunt… c# acel
loc apar ine vreunui spital sau c#min unde sunt
interna i oameni cu probleme ce  in de s#n#tate mintal#.
Cei cu care eram, î i pot spune acum, pentru c# sunt
convins, &tiau foarte bine lucrul acesta, mai cu seam#
c# acum, dac# m# gândesc mai bine, nu erau pentru
prima oar# acolo. Abia când ne-am întâlnit cu un grup
de oameni care erau „proprietarii într-un ve&nicie” al
acelui loc, am realizat unde m# aflu. Ce urmeaz# a
fost pentru mine, de asemenea, de neîn eles în ceea
ce înseamn# uman, nu altceva. Copiii satului îi alergau,
îi foloseau pe acei oameni drept  inte pentru b#taia cu
pietre, trasul cu pra&tia… ceva îngrozitor. Ba mai mult
decât atât, în ziua ce a urmat s-a petrecut ceva care
pentru copilul de atunci era însp#imânt#tor, re ine, te

rog, c# eu eram marcat de ceea ce se întâmplase cu o
zi înainte, un alt grup de copii ai satului au prins o femeie
sau, m# rog, ceva ce sem#na cu o femeie, un om
schimonosit de suferin # &i de boal# &i au început s# o
batjocoreasc# la modul cel mai josnic, s# o dezbrace

cu for a, s# o loveasc#, ce a
urmat nu &tiu, dar este lesne de
în eles de ceea ce au fost în
stare acei oameni în demen a
lor, erau în stare de orice… Eu
nu am mai suportat, am fugit
efectiv din acel loc, nu am putut
asista la asemenea scene…
Momentul cu pricina m-a
marcat, nu aveam decât 10 ani,
a&a cum am spus, nu &tiam de
lucrurile astea cum se petrec
în normalitatea lor, iar despre
condii iile în care se desf#&urau
acolo la acel moment lucrurile,
nici atât. Eu sufeream, o
comp#timeam sincer în sufletul
meu pe acea femeie, iar f#r#
discu ie acei indivizi erau ni&te
tic#lo&i. Am plecat din acel loc
r#mânând cu sufletul la durerea
pe care o îndurau acei oameni
din partea celor din sat?! Asta
se deduce &i din film, acest#
suferin # a mea m-a urm#rit tot
timpul… era pentru mine o ran#
deschis# pe care am purtat-o
cu mine ani de zile.

Eram angajat al trustului Pro, aveam de f#cut un
reportaj pentru emisiunea Pove&ti Adev#rate, era în
jurul s#rb#torii de Pa&te, iar eu mi-am ales ca subiect:
cum î&i petrec s#rb#torile de Pa&te oamenii care sunt
interna i în aceste ospicii, spitale, c#mine-spital.
Oarecum subcon&tient mi-am ales subiectul acesta,
puteam alege orice. Aveam ceva pe suflet, trebuia
cumva s# îmi înving durerea, triste ea care îmi marcase
copil#ria la un moment dat. Am mers acolo, la
C#line&ti, &i am redescoperit acel loc, nu &tiu cum s# îi
spun; c#min, spital, ospiciu?! De ce? Îi po i spune spital
unui loc unde exista cel pu in un medic, dar acolo se
scotea postul de medic psihiatru la concurs &i… nu se
înscria nimeni… toat# lumea fugea de locul acela, era

Interviu realizat de Vall Alexandru

Harul, între Blestem  i Binecuvântare

Spune despre sine c# este un om sensibil. (i este. Spune despre sine c# nu contene&te în a c#uta adev#rul. (i a&a
este. Spune despre sine c# este înc#p# ânat &i nu va înceta s# caute diamante în mocirl#: „nu exist# loc f#r# lumin# &i
speran # în acel întuneric, diamante se g#sesc &i în mocirl#, numai c# lumea în care cu to ii tr#im nu are nevoie de ele...
Oamenii nu mai au timp… de lucurile simple OMENE(TI!”
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ca un infern, am în eles asta un pic mai târziu… un
infern al oamenilor cu „dorin i pierdute” sau suflete
triste, de ce nu… Sentimentele mele de atunci au
revenit. Ascultându-le pove&tile acelor oameni, nimic
nu se schimbase, erau acelea&i victime ale s#tenilor…
dup# 20 de ani nimic nu se schimbase… al i oameni
de o parte &i de alta a gardului, dar acelea&i manifest#ri,
acelea&i comportamente delirante. Oare, stau &i întreb,
care erau cei s#n#to&i, cei care erau în spital sau cei
care îi batjocoreau?!

V.A.: E&ti de acord cu
exprimarea c  s n tatea
mintal  &i nes n tatea mintal 
sunt desp r#ite de lama unui
cu#it… u&or alunecos.

C.A.: Da, sunt de acord…
exist# exemple destule care pot
confirma lucrul spus de tine. Da,
este o distan # precum cea a unei
lame de ras, a& spune eu, dar asta
nu justific# în niciun mod
comportamente delirante, repet, a
celor afla i de cealalt# parte a
gardului. A&a cum spun &i în film,
lumea aceasta &i lumea aceea se
afl# pe nisipuri mi&c#toare, nu &tii
niciodat#… Unii dintre cei care
ajung acolo în urma unor ie&iri
total necontrolate, deviate, a&a
cum a fost cazul lui Florin
Trâmbi a&u care a dat foc casei,
personajul principal al filmului. În
momentele lor de luciditate, ei
recunosc c# sunt bolnavi, c#
suferin a lor interioar#
i-a adus în pragul acestor gesturi,
atitudini.

„Adev#rul este adev#r oricum
l-ai privi, din orice unghi de percep ie al lucrurilor.”

V.A.: Exist  o teorie precum c  din durere se
na&te crea#ia mai abitir decât din bucurie?!

C.A.: Po i aborda o dram# ca subiect la modul
spectaculos, senza ionalist, artistic chiar, pentru a
scoate bani, ceea ce evident nu este cazul meu sau
po i alege s# cau i adev#rul. Atitudinea multor oameni
care au filmat în acele locuri este nul#, se foloseau &i
se folosesc, exploatau &i exploateaz# &i azi durerea
despre care vorbeam mai devreme, o ambaleaz#
frumos &i o vând ca pe orice marf#. Iart#-m#, mie mi
se pare cinic. Când m-am hot#rât s# merg s# filmez
acolo, nicio secund# nu m-am gândit la foloasele
materiale pe care le pot avea în urma filmului. Eu caut
adev#rul, nu facilul. Caut s# scot adev#rul dintr-o
situa ie, fie c# este sau nu pe placul unora sau al altora.
Adev#rul este adev#r oricum l-ai privi, din oricare unghi
de percep ie. A&a vreau s# cred. Cât am stat acolo, la
C#line&ti, m-am împrietenit cu acei oameni, le-am
ascultat pove&tile, am rezonat cumva cu ei, cu emo iile
lor, cu durerile lor. Acei oameni au micile lor bucurii,

au speran e &i unii dintre ei au o voin # pe care eu nu
am întâlnit-o la mul i dintre cei, hai s# le spun, normali…
(râde)

Vreau s# spun c# la plecare ne-am despar it de ei
care erau cu lacrimile în ochi... poate n-ai s# crezi,
dar a&a a fost… foarte pu ini dintre cei care se duc s#
filmeze în aceste locuri reu&esc s# comunice cu acei
oameni… dac# nu e&ti sincer, ei te simt &i în acel
moment „z#d#rnicia clipei” este distrus#.

Pia a media este infestata de tot soiul de specimene
cu preten ii de valoare &i timpul
pe care îl tr#im azi pentru unii
are alte valen e…

V.A.: Tr im într-o
societate normal ?

C.A.: Într-o societate în
care valorile morale, reperele
culturale sunt anihilate &i duse
c#tre mizerie &i derizoriu… ce
s# fie normal?! Poate fi asta o
stare de normalitate?! Nu, în
niciun caz, din p#cate
anormalul a devenit normal.
Înainte (n.r. epoca trecut#)
lucrurile erau cumva a&ezate
&i nu puteai cu atâta u&urin #
s# arunci cu noroi în oricine &i
oricare î i venea la îndemân#.
Cred c# acum se întâmpl#
aceste lucruri care  in de
absurdul situa iilor, de ridicolul
lor &i pentru faptul c# se iau
anumite decizii, dincolo de
acele teorii conspira ioniste,
care influen eaz# individul
complet. Scara de valori este

rasturnat# efectiv. Fiind asistent la clasa de regie a
celui care mi-a fost profesor &i de la care am avut &i
am ce înv# a, profesorul Ioan C#rm#zan, la Facultatea
de Arte a Universit# ii Hyperion, observ studen i care
nu-&i respect# valorile, dar &i mai tragic este c# unii
nici m#car nu le cunosc?! (i putem lini&tit generaliza,
nu se întâmpl# doar la acest# facultate… este un haos
general… este acel facil despre care vorbeam mai
devreme. Oamenii de valoare nu se expun. Tot ceea
ce vedem la tv, acei oameni în marea lor majoritate
reprezint# mediocritatea… este o vorb# a  poporului
român care define&te cumva aceast# neparticipare la
nivelul societ# ii, a vârfurilor: dac  te amesteci în
t râ#e, te m nâc  porcii…

Îmi doresc s# cred, chiar cred sincer, c# la un
moment dat societatea se va a&eza, cumva se vor
„repara” aceste, sa le zic frumos, „imperfec  iuni” pe
care le vedem &i de care ne lovim la tot pasul în toate
domeniile. Pia a media este infestat# de tot soiul de
specimene cu preten ii de valoare. Oamenii nu mai au
r#bdare s# discearn#.

Într-o zi, trecând printr-un parc, se auzea cântând
o mierl#. M-am oprit &i m-am a&ezat pe o banc# s# o
ascult, parc# ascultam o simfonie, eram eu într-o stare
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meditativ# s#-i spun, în acelasi timp prin fa a mea
treceau al i mul i oameni. M-am întristat. (tii care era
durerea mea în acel moment, faptul c# acei oameni
nu au auzit, nimeni nu s-a oprit în loc… timpul pe care
îl tr#im azi pentru unii are alte valen e. Nu  mai suntem
aten i la simplitatea vie ii, la lucrurile simple care au
atâta valoare în ele…

V.A.: Cum ar trebui s  arate lumea lui C t lin
Apostol cu decupaj
regizoral cu tot… c 
tot e&ti regizor..?!

C.A.: N-a& vrea
vreo clip# s# se
în eleag# cum c#
lumea în care tr#im
nu-mi place, ba
dimpotriv#… vezi tu,
acest# lume ofer# tot
felul de situa ii, de
întâmpl#ri, de filme
pân# la urm#… care
mai de care. Îmi
doresc, a&a cum am
spus, ca lumea, nu
numai a mea, a&a cum
m-ai întrebat, lumea în
general s# se întoarc#
la reperele morale, la
valorile autentice, ca
fiind prima condi ie ca
lucrurile s# se a&eze pe
un f#ga& normal.
Eu m-am adaptat, nu
am nicio problem#,
,,revolta” mea pân# la
urm# face parte din
fi&a postului &i culmea
este c# acest# revolt#
îmi încarc# bateriile, îmi d# energia de care am nevoie
pentru a merge mai departe. Imagineaz#- i cum ar fi
s# tr#im într-o lume a&a, doar cu floricele &i mult#
veselie… ne-am plictisi (râde)… nefericirea în schimb
vine tocmai din dimensiunea &i expunerea grotescului,
a nefirescului pe care îl întâlnim la tot pasul. Sper &i
cred c# lucrurile se vor a&eza, c# pân# la urm# se va
crea un echilibru. Un exemplu bun, de data asta, este
cel pe care ni-l dau cei care vin din alte  #ri, care î&i
las# acolo luxul &i serviciile lor corporatiste, pentru a
avea o via # lini&tit# tr#it# în autenticitate, undeva în
Transilvania, mai direct &i sincer spus: întoarcerea
oamenilor la sacru, la adev#rul lucrurilor, aceasta cred
eu c# este rezolvarea… un râu, fie el canalizat, pân#
la urm# se va întoarce în propria albie… a&a cred c#
se va întâmpla cu poporul român.

V.A.: Vorbind despre film, regie, regizor… Ce
po#i s -mi spui despre faptul c  e&ti asistent al unei
clase de regie a profesorului t u Ioan C rm zan?

C.A.: Profesorul meu, Ioan Carmazan, &i o spun

cu tot dragul, vine din lumea despre care vorbeam,
lumea aceea autentic# care are la baz# valoarea, lume
pe care a încercat s# ne-o insufle &i nou#, studen ilor
dumnealui. Tot timpul ne spunea c# valorile nu trebuie
uitate, nu trebuie ignorate, în acest spirit se desf#&urau
cursurile la orele dumnealui. Dar vezi tu, dorin a de a
face film având la baz# subiectele din societatea asta
care este anapoda, care este cu susul în jos &i cu josul
în sus, ochiul nostru critic ne-a fost dezvotat de

dumnealui. Dac# în
lumea în care tr#im
comunicarea este atât
de banal#, este normal
ca noi s# avem un
punct de vedere unic
&i în aceea&i m#sur# &i
critic… Profesorul
meu, Ioan C#rm#zan,
m-a înv# at c# filmul
este o poveste. Atunci
când  pleci acas# dup#
ce ai v#zut un film &i
nu- i pui întreb#ri, nu
treze&te în tine
interesul, ai dat &i banii
degeaba &i, mai cu
seam#, ai pierdut &i
timpul total aiurea.
Pentru mine, Ioan
C#rm#zan este un om
providen ial. Povestea
filmului meu
„Umilin a” vine din
încrederea pe care
dumnealui mi-a
acordat-o în fa  a
domnului produc#tor
Alexandru Iclozan al
c#rui regizor plecase în

ultimul moment. M-a recomandat, am f#cut acel film
&i ulterior domnul produc#tor Alexandru Iclozan a
devenit producatorul filmului meu. Ioan C#rm#zan are
un cult deosebit pentru prietenie.

V.A.: Cum te-ai sim#it la Gala#i ca invitat &i
regizor premiat în cadrul Festivalului MODERN
MOVIE edi#ia a VI-a din acest an?

C.A.: Nu este pentru prima dat# când am fost în
Gala i în cadrul acestui Festival. De data aceasta a
fost altceva. Am v#zut oameni, mul i oameni, cred c#
erau peste 1500 care au venit s# vad# film, oameni
dornici de a vedea film de calitate. Am avut onoarea
s# întâlnesc oameni deosebi i, Dl. Dr. Bacalba&a, Dl.
Director Sergiu Dumitrescu, care m-au impresionat
sincer pentru d#ruirea cu care trateaz# acest#
manifestare. *in s# le mul umesc celor din Gala i pe
care în seara de 2 august 2015 i-am putut vedea &i
le-am putut spune ceea ce simt. Mul umesc sincer
iubitorilor de film din Gala i.

Regizorul C#t#lin Apostol &i Nicolae
Bacalba&a, pre&edintele CJ Gala i
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